
PROTOKÓŁ Nr 37/06 
posiedzenia Komisji Zdrowia, Polityki Społecznej i Spraw Rodziny  

Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego,  
które odbyło się w dniu 23 marca 2006 r.  

Obrady rozpoczęły się o godz. 13.00 i trwały do godz. 15.30. 
W posiedzeniu uczestniczyli członkowie Komisji oraz osoby zaproszone 
zgodnie z listami obecności stanowiącymi  załączniki nr 1 i 2  do protokołu. 
Posiedzeniu przewodniczył Przewodniczący Komisji Sławomir Marczewski. 
Przewodniczący obrad zwrócił się z pytaniem do radnych, czy zgłaszają uwagi 
i wnioski do porządku obrad przekazanego przy zaproszeniu na posiedzenie. 

Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik 
zgłosił potrzebę rozszerzenia porządku obrad o pkt.7: „Zaopiniowanie projektu 
uchwały Sejmiku w sprawie określenia zasad zakupu lub przyjęcia darowizny 
aparatury i sprzętu medycznego na rzecz samodzielnych publicznych zakładów 
opieki zdrowotnej oraz zasad postępowania samodzielnych publicznych 
zakładów opieki zdrowotnej przy zbywaniu, wydzierżawianiu i wynajmowaniu 
nieruchomości i mienia ruchomego.”  
Radni uwag nie zgłosili i jednomyślnie zaaprobowali wniosek. Porządek obrad z 
uwzględnieniem wniosku przedstawia się następująco:  

Proponowany  porządek posiedzenia: 
1. Bilans potrzeb w zakresie pomocy społecznej na 2006 rok.  
2. Sprawozdanie z realizacji Narodowego Programu Zdrowia  za 2005 w 

zakładach opieki zdrowotnej, których organem założycielskim jest 
Województwo Świętokrzyskie. 

3. Informacja o projektach realizowanych w ramach ZPORR na lata 2004 – 
2006 przez zakłady opieki zdrowotnej, których organem założycielskim jest 
Województwo Świętokrzyskie – zaawansowanie prac oraz wykorzystanie 
środków (wg stanu na dzień 31.12.2005r.). 

4. Informacja dotycząca dostępności mieszkańców województwa do świadczeń 
zdrowotnych finansowanych ze środków publicznych wg stanu na 
31.12.2005r. 

5. Sprawozdanie z realizacji Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii za 2005 rok.  

6. Sprawozdanie z realizacji zadań Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na lata 2003 – 2005 
wykonywanych przez Samorząd Województwa Świętokrzyskiego w 2005 r. 
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7. Zaopiniowanie projektu uchwały Sejmiku w sprawie określenia zasad zakupu 
lub przyjęcia darowizny aparatury i sprzętu medycznego na rzecz 
samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej oraz zasad 
postępowania samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej przy 
zbywaniu, wydzierżawianiu i wynajmowaniu nieruchomości i mienia 
ruchomego. 

8. Sprawy różne.  
 
Radni otrzymali materiały do pkt. 1 - 6. przy zaproszeniu na posiedzenie 
Komisji. Mat. do pkt. 7 rozdany został przed posiedzeniem.  

P r z e b i e g  p o s i e d z e n i a : 
 
Ad 1. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
dokonał wprowadzenia do przedłożonego przez Zarząd Województwa, bilansu 
potrzeb w zakresie pomocy społecznej na 2006 rok. stanowiącego zał. nr  do 
protokołu na nośniku elektronicznym. Treść wystąpienia zgodna z treścią 
skróconej informacji na ten temat, stanowiącej zał. nr 3 do protokołu. 
Poinformował, że największym problemem jest brak zabezpieczenia 
finansowego zgłaszanych przez samorządy potrzeb. W ub. roku potrzeby zostały 
zabezpieczone w 40 %.  
W  d y s k u s j i :  
Przewodniczący obrad, nawiązując do miesięcznych kosztów utrzymania 
pensjonariuszy dps wynoszących ok. 1,5 tys. zł, zapytał, czy powiaty mają 
środki finansowe na dofinansowanie pobytu staruszków o niższych 
zabezpieczeniach emerytalnych.   
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik 
stwierdził, że do ogromnej listy problemów finansowych dochodzi w roku 2007 
lista spraw związanych z programem dostosowawczym dps (ten termin nie 
zostanie przedłużony). Co się stanie, gdy dps nie będą spełniać wymogów i nie 
będą mieć statusu dps, czyli wsparcia finansowego od wojewody i powiatów. 
Zauważalny jest ogromny proces wyludniania się dps, również z powodu 70% 
odpłatności, na które nie wszystkich stać. Zwrócił uwagę na fakt, że w żadnych 
programach unijnych nie ma pomocy społecznej w części inwestycyjnej, 
ponieważ w krajach UE problem ten załatwiono 15 lat temu.  
Marszałek Województwa Franciszek Wołodźko wyjaśnił zasadę 
dodatkowości w UE, która mówi, że środki unijne nie mogą być wykorzystane 
na realizację zadań własnych państw, a pomoc społeczna jest zadaniem 
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własnym państwa, podobnie w całym okresie programowania długo nie było 
szpitali.   
Przewodnicząca Świętokrzyskiej Izby Pielęgniarek i Położnych Halina 
Luzeńczyk stwierdziła, że „odmedycznienia placówek opiekuńczych” w 
skutkach okazał się dla pensjonariuszy niekorzystny. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik 
potwierdził i poinformował, że następuje powrót starych zasad (system dobrze 
funkcjonujący został zniszczony) w pomocy społecznej poprzez tworzenie w 
szpitalach zakładów opiekuńczo- leczniczych. W programie zdrowotnym dla 
województwa i strategii jest zapis, że każdy powiat powinien mieć zol dla 
przeciętnie uposażonych pensjonariuszy. 
 
Radna Jolanta Kręcka  stwierdziła, że potrzebny jest system uzdrowienia 
sytuacji w pomocy społecznej. 
Marszałek Województwa Franciszek Wołodźko zobowiązał dyrektora 
Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciecha Żelezika do 
przygotowania stanowiska w tej sprawie i zadeklarował zasygnalizowanie 
problemu na Konwencie Marszałków.  Obecny system jest niespójny.  
 Radna Jolanta Kręcka dodała, że skoro państwo dopłaca tak duże środki na 
opiekę społeczną to pieniądze te winny „iść za pensjonariuszem”, zgodnie z 
modelem na którym wzoruje się polityka społeczna w naszym kraju, 
opracowując standardy. 
 Więcej chętnych do dyskusji nie było.  
Komisja przyjęła uchwalony przez Zarząd Województwa Bilans potrzeb w 
zakresie pomocy społecznej na 2006 rok, a swoje stanowisko zawarła w opinii 
nr136 /06  stanowiącej zał. nr 4  do protokołu.   

Ad 2. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
dokonał wprowadzenia do przedłożonego przez Zarząd Województwa 
Sprawozdania z realizacji Narodowego Programu Zdrowia  za 2005 w zakładach 
opieki zdrowotnej, których organem założycielskim jest Województwo 
Świętokrzyskie, stanowiącego zał. nr 5 do protokołu.. Treść wystąpienia zgodna 
z treścią szczegółowej informacji na ten temat. Poinformował, że wiele 
samorządowych jednostek prowadzi ciekawe programy w ramach PPZ. 
W  d y s k u s j i : 
Radny Roman Cichoń nawiązując do celu operacyjnego nr 10 ze str. 11 
sprawozdania i zapytał, co oznacza liczba 27: czy osób przeszkolonych, czy też 
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poszkodowanych śmiertelnie w wypadku z udziałem pijanych kierowców. Ile 
wypadków spowodowanych było przez pijanych kierowców? 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
ospowiedział, że w tym przypadku liczba 27 określa liczbę osób prowadzących 
pod wpływem alkoholu, które znalazły się w szpitalu. Szpital nie jest 
zobowiązany prowadzić tę działalność publicznie, do tego są inne instytucje 
(publikatory, policja, szkoła), a pytanie o liczbę wypadków należy skierować do 
policji.  
Radna Jolanta Kręcka nawiązując do celu nr 1 stwierdziła generalny brak 
kultury zdrowotnej na każdym szczeblu. Nie ma ścieżek zdrowia, rowerowych, 
samorządy nie nadają odpowiedniej rangi prostym i tani sposobom na 
podniesienie kultury zdrowotnej.  Edukacja społeczeństwa jest wysoka, lecz nie 
ma liderów. Musi być również wolna wola samorządów.  
Radny Bronisław J. Powierża – złożył podziękowanie wszystkim 
przedstawicielom służby zdrowia, realizującym NPZ w naszym województwie. 
Podzielił pogląd przedmówczyni, że są potrzebni liderzy. Próby uaktywniania 
ruchowego są podejmowane w różnym natężeniu.  
Marszałek Województwa Franciszek Wołodźko stwierdził, że aktywność 
prozdrowotna społeczeństwa jest problemem kulturowym, są środki finansowe 
w samorządzie na wspieranie inicjatyw, ważne, aby w społeczeństwie budziła 
się taka forma zachowań.  
Radny Roman Cichoń poparł wystąpienie przedmówcy.  
Przewodniczący obrad – podając ciekawe inicjatywy zaobserwowane w 
środowisku miejsca zamieszkania – stwierdził, że potrzebny jest lider dla takiej 
inicjatywy.  
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
poinformował, że od lat stosowaną formą wspierania takich inicjatyw jest 
dotowanie przez województwo organizacji pożytku publicznego, które działają 
na rzecz kultury prozdrowotnej w środowisku. 
Radny Marian Budziosz podał przykłady aktywnego spędzania czasu przez 
zaawansowanych wiekiem mieszkańców gminy Chęciny. 
Więcej chętnych do dyskusji nie było. 
Komisja przyjęła Sprawozdanie z realizacji Narodowego Programu Zdrowia  za 
2005 w zakładach opieki zdrowotnej, których organem założycielskim jest 
Województwo Świętokrzyskie, a swoje stanowisko zawarła w opinii nr137/06  
stanowiącej zał. nr 6 do protokołu.   

Ad 3. 
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Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
dokonał wprowadzenia do przedłożonej przez Zarząd Województwa Informacji 
o projektach realizowanych w ramach ZPORR na lata 2004 – 2006 przez 
zakłady opieki zdrowotnej, których organem założycielskim jest Województwo 
Świętokrzyskie – zaawansowanie prac oraz wykorzystanie środków (wg stanu 
na dzień 31.12.2005r.). stanowiącej zał. nr 7 do protokołu. Treść wystąpienia 
zgodna z treścią szczegółowej informacji na ten temat. Poinformował, że 
największym problemem w realizacji zadań jest zmienny kurs euro do złotówki. 
Obecnie nastąpiła decyzja wojewody o realokacji środków finansowych, co 
pozwoli na dokończenie poszczególnych zadań.  
Przewodnicząca Świętokrzyskiej Izby Pielęgniarek i Położnych stwierdziła 
znaczący postęp w poprawie warunków pracy białego personelu i wyraziła 
nadzieję, że w ślad za tym pójdzie poprawa warunków wynagradzania.  
Chętnych do dyskusji nie było. 
Komisja przyjęła Informację  o projektach realizowanych w ramach ZPORR na 
lata 2004 – 2006 przez zakłady opieki zdrowotnej, których organem 
założycielskim jest Województwo Świętokrzyskie (zaawansowanie prac oraz 
wykorzystanie środków (wg stanu na dzień 31.12.2005r.), a swoje stanowisko 
zawarła w opinii nr138 /06  stanowiącej zał. nr 8  do protokołu.   

Ad 4. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
dokonał wprowadzenia do przedłożonej przez Zarząd Województwa Informacji 
dotyczącej dostępności mieszkańców województwa do świadczeń zdrowotnych 
finansowanych ze środków publicznych wg stanu na 31.12.2005r. stanowiącej 
zał. nr  9 do protokołu. Treść wystąpienia zgodna z treścią szczegółowej 
informacji na ten temat. Poinformował, że w porównaniu z rokiem ubiegłym 
skrócił się czas oczekiwania na wizyty do określonych specjalistów. Nadal 
niebezpiecznie długi jest okres oczekiwania na zabiegi kardiologiczne. Z 3 do 
2,5 roku zmniejszył się czas oczekiwania na skierowanie do sanatorium.   
Radna Jolanta Kręcka podkreśliła, że nadal duża część pacjentów z naszego 
województwa leczy się w ościennych województwach. Wyraziła duże uznanie 
dla Świętokrzyskiego Centrum Kardiologii i Świętokrzyskiego Centrum 
Onkologii za wyniki leczenia, posiadaną aparaturę i wyszkoloną kadrę. 
Stwierdziła, że dla podniesienia jakości usług medycznych jest niezbędne 
ustawiczne szkolenie personelu lekarskiego i pielęgniarskiego, które powinno 
być szeroko dotowane przez państwo.    
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
stwierdził, że brak jest systemu finansowego, który zapewniłby pełną możliwość 
doskonalenia młodych lekarzy, np. rezydentury. Inne formy doskonalenia 
zawodowego  lekarzy i pielęgniarek wspierają izby samorządu zawodowego. 
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Samorząd Województwa aktywnie szuka możliwości finansowania 
doskonalenia pracowników służby zdrowia ze środków EFS.  
Przewodnicząca Świętokrzyskiej Izby Pielęgniarek i Położnych Halina 
Luzeńczyk poinformowała o sposobach i formach pomocy finansowej 
stosowanej przez Świętokrzyską Izbę Pielęgniarek i Położnych. Znalezienie 
źródeł dofinansowania doskonalenia zawodowego pielęgniarek i położnych jest 
tym bardziej niezbędne i pilne, ponieważ ich wynagrodzenie jest bardzo niskie, 
a wymagania rosną, np. jest obowiązek zdobycia 200 punktów edukacyjnych w 
ciągu 4 lat, co przekracza ich możliwości finansowe.  
Więcej osób chętnych do dyskusji nie było. 
Komisja przyjęła Informację dotyczącą dostępności mieszkańców województwa 
do świadczeń zdrowotnych finansowanych ze środków publicznych wg stanu na 
31.12.2005r., a swoje stanowisko zawarła w opinii nr139/06  stanowiącej zał. nr 
10  do protokołu. 

Ad 5. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
dokonał wprowadzenia do przedłożonego przez Zarząd Województwa 
Sprawozdania z realizacji Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii za 2005 rok, stanowiącego zał. nr 11  do protokołu. Treść 
wystąpienia zgodna z treścią szczegółowej informacji na ten temat.  
Radna Jolanta Kręcka stwierdziła, że punkt konsultacyjny dla rodziców, 
nauczycieli i osób uzależnionych od narkomanii powinien być w każdym 
mieście powiatowym, o czym winny szeroko informować media. Ważną rolę 
odgrywa też szkolenie nauczycieli pod kątem poznawania objawów narkomanii. 
Radna Lucjana Elżbieta Nowak stwierdziła, że problem nie polega na 
rozpoznawaniu lecz na leczeniu. Zapytała, gdzie można w województwie 
umieścić19-letnią narkomankę.  
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
poinformował, że do niedawna nie było miejsc do leczenia narkomanów, brak 
jest oddziału detoksykacyjnego w województwie. Aktualnie trwają prace nad 
zorganizowaniem w Wojewódzkim Specjalistycznym Szpitalu dla Nerwowo i 
Psychicznie Chorych w Morawicy młodzieżowego oddziału psychiatrycznego z 
łóżkami detoksykacyjnymi.  Najkosztowniejszymi w takim przedsięwzięciu są 
standardy zabezpieczeń.  
Radny Roman Cichoń zapytał o wyniki badań ankietowych na temat środków 
psychotropowych.  
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
poinformował, że Departament Zdrowia i Polityki Społecznej przygotowuje 
raport wojewódzki na temat problemu narkomanii.  
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Komisja przyjęła Sprawozdanie z realizacji Wojewódzkiego Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii za 2005 rok, a swoje stanowisko zawarła w opinii 
nr140 /06  stanowiącej zał. nr12 do protokołu.   

Ad 6. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
dokonał wprowadzenia do przedłożonego przez Zarząd Województwa 
Sprawozdania z realizacji zadań Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na lata 2003 – 2005 wykonywanych 
przez Samorząd Województwa Świętokrzyskiego w 2005 r., stanowiącego zał. 
nr13 do protokołu. Treść wystąpienia zgodna z treścią szczegółowej informacji 
na ten temat. Dodał, że ze środków tzw. kapslowego powstaje w Wojewódzkim 
Specjalistycznym Szpitalu dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Morawicy 
oddział II dla uzależnionych od alkoholu, bardzo potrzebny, ponieważ obecnie 
czas oczekiwania na umieszczenie alkoholika ze skierowaniem na leczeniu 
wynosi ok. 2 lata. Poinformował także, że w planach jest otwarcie 
profesjonalnej poradni antyalkoholowej z punktem konsultacyjnym przeciwko 
narkomanii. Są duże problemy z odpowiednio wyszkoloną kadrą. Powyższemu 
założeniu miał odpowiadać Wojewódzki Ośrodek Terapii Uzależnień i 
Współuzależnień, jednakże brak było dostatecznej ilości środków finansowych 
na prowadzenie Ośrodka przez Samorząd Województwa.  
Komisja przyjęła Sprawozdanie z realizacji zadań Wojewódzkiego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na lata 2003 – 2005 
wykonywanych przez Samorząd Województwa Świętokrzyskiego w 2005 r. a 
swoje stanowisko zawarła w opinii nr 141/06  stanowiącej zał. nr 14 do 
protokołu.  
 
Ad 7. 
 Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
dokonał wprowadzenia do przedłożonego przez Zarząd Województwa projektu 
uchwały Sejmiku w sprawie określenia zasad zakupu lub przyjęcia darowizny 
aparatury i sprzętu medycznego na rzecz samodzielnych publicznych zakładów 
opieki zdrowotnej oraz zasad postępowania samodzielnych publicznych 
zakładów opieki zdrowotnej przy zbywaniu, wydzierżawianiu i wynajmowaniu 
nieruchomości i mienia ruchomego (projekt uchwały stanowi zał. do protokołu 
XXXVII sesji Sejmiku). Treść wystąpienia zgodna z treścią uzasadnienia do 
projektu uchwały.  
Przewodniczący obrad zasugerował, aby - ze względu na rangę regulowanej 
sprawy – projekt uchwały został poddany pod dyskusję na klubach radnych. 
Chętnych do dyskusji nie było. 
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Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały Sejmiku w sprawie 
określenia zasad zakupu lub przyjęcia darowizny aparatury i sprzętu 
medycznego na rzecz samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej 
oraz zasad postępowania samodzielnych publicznych zakładów opieki 
zdrowotnej przy zbywaniu, wydzierżawianiu i wynajmowaniu nieruchomości i 
mienia ruchomego, a swoje stanowisko zawarła w opinii nr 142/06 stanowiącej 
zał. nr 15 do protokołu..  
Ad 8. 
Radna Jolanta Kręcka zapytała o źródła dofinansowania budowy Szpitala 
Miejskiego w Starachowicach.  
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik  
poinformował, że na jednej z najbliższych sesji uchwalane będą priorytety 
określające zakres zadań, które mogą być finansowane ze środków 
pochodzących z kontraktu dla województwa. Proponowana lista zadań do 
wyboru obejmuje również budowę Szpitala Miejskiego w Starachowicach.  
Na tym posiedzenie zakończono. 
Protokół sporządziła Barbara Loch 

Przewodniczący obrad 
 
 

Sławomir Marczewski 


